
 افزایش بیماری های خاص
 عدم تناسب حجم بودجه با سبد بیماری ها

همزمان با افزایش تعداد این بیماری ها، بودجه ای ۵ هزار 
میلیارد تومانی برای درمان و داروی این بیماران اختصاص 
یافت. سیدجلیل میرمحمدی، عضو کمیسیون بهداشت و 
درمان مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به 
افزایش بودجه برای بیماران خاص اظهار کرد: در سال های 
گذشته وزارت بهداشت اعتباراتی برای بیماران صعب العلاج 
و خاص داشت و امسال در بودجه ۱۴۰۱ یک ردیف اعتباری 
بالغ بر ۵ هزار میلیارد تومان مصوب شد تا برای تأمین بخشی از 
هزینه های درمانی و دارویی در اختیار بیمه سلامت قرار بگیرند.  
او افزود: این اعتبار ۵ هزار میلیارد تومانی علاوه بر اعتبارات 
سالیانه است و در حال حاضر آیین نامه ساز و کار آن از سوی 
وزارت بهداشت تدوین شده و حدود هزار میلیاردتومان آن 
اختصاص داده شده است.  میرمحمدی بیان کرد: از سوی دیگر 
تعداد بیماری های خاص نیز افزایش پیدا کرده است و در کنار 
اختصاص این اعتبارات، دو هزار میلیارد تومان هم به صورت 
وام قرض الحسنه به این بیماران اختصاص پیدا خواهد کرد.  
او ادامه داد: این ۵ هزار میلیارد تومان برای اولین بار در تاریخ 
بودجه نویسی تاریخ جمهوری اسلامی است که برای بیماران 
خاص اختصاص پیدا کرده است.  او همچنین در مورد بیماران 
اس ام ای نیز اظهار کرد: تمام بیماران اس ام ای که ما می توانیم 
به آن ها دارو برسانیم بین ۵۰۰ تا ۶۰۰ نفر هستند. که برای آن ها 
اعتبار در نظر گرفتیم و کارهایشان را پیگیری کرده و با سازمان 
غذا و دارو نیز جلساتی برگزار کردیم و بخشی از هزینه های آن ها 
را تقبل کردیم.  او تأکید کرد: در ماه گذشته آیین نامه نهایی این 
اعتبارات در دولت تصویب شد و نهایت تلاش خود را می کنیم 
که با ساز و کار نهایی آن و با این اعتبارات به بیماران کمک کنیم.  
اگرچه همزمان با افزایش لیست بیماری های خاص، بودجه این 
بیماران نیز افزایش پیدا کرده است، اما با این حال هنوز مشخص 
نیست که آیا این بودجه تناسبی با این بیماری ها دارد یا خیر؟  
احمد قویدل، عضو مجمع عمومی کانون هموفیلی و از فعالان 
حقوقی بیماران خاص در گفت وگو با ایلنا در رابطه با افزایش 
بیماران خاص اظهار کرد: افزایش این بیماری ها در پاسخ به نیاز 
و یک مطالبه است، با این حال تعداد این بیماری ها افزایش پیدا 
می کند، اما بودجه  آن ها متناسب با تعداد این بیماری ها افزایش 
پیدا نمی کند. مدیرعامل سابق کانون هموفیلی ادامه داد: اینکه 
تعدادی از بیماری ها را به عنوان بیماری خاص بشناسند و آن ها 
را افزایش دهند اقدام مثبت و بسیار درستی است. هیچ استدلال 
علمی وجود ندارد که تعدادی از بیماری ها خاص نباشند، مثلا 
ایدز مگر می تواند بیماری خاص نباشد یا SMA یا بیماری های 
نادر خاص نباشد؟ لذا این افزایش سبد بیماری های خاص به 
رسمیت شناختن مشکلات بیماران مبتلا به این بیماری ها 
است. با این حال متناسب با بزرگ تر شدن این سبد و مقایسه 
بودجه این بیماری ها نشان می دهد که این بودجه متناسب 
نیست.  او ادامه داد: نکته دیگر این است که ساز و کار اختصاص 
این بودجه باید مشخص باشد. این موضوع در حوزه بیماران 
خاص بسیار اهمیت دارد. ما می گوییم دسترسی به دارو و 
درمان باید مستمر و کافی باشد اگر هریک از این دو عنصر را از 
بیماری های خاص بگیرید بیماران نه از کیفیت زندگی مناسب 
و نه از سلامت کافی برخوردار هستند.  قویدل با بیان اینکه شکل 
اداره بودجه اختصاص داده شده بسیار مهم است، گفت: با این 
حال عدد اعلام شده برای این بودجه تناسبی با این ۲۷ بیماری 
نداشته و برای آن ها کافی نیست. او بیان کرد: نکته دوم این است 
که ما در ایران سازمان های بیمه گر حرفه ای نداریم، لذا تمام این 
بودجه های اختصاص داده شده وقتی در سبد بیمه ها می نشیند 
که انواع و اقسام بدهکاری را دارند، گردش پول در این سازمان 
را دچار مشکل می کند. از سوی دیگر قیمت داروها نیز چندین 
برابر شده و حجم مالی زیادی وارد بیمه ها، شرکت های دارویی 
و دانشگاه های علوم پزشکی شده که اداره آن از نظم اصولی 
برخوردار نیست لذا فرایند توزیع این بودجه دچار مشکل 
خواهد شد.  او یادآور شد: چندین سال است که وزارت بهداشت 
می خواهد داروها را به طریقی به در خانه بیمار ببرد که اگر این 
کار صورت بگیرد فرایند توزیع اصلاح خواهد شد.  قویدل تأکید 
کرد: الان بیماران خاص از دو موضوع  عدم تخصیص بودجه 
کافی و دوم نبود سیستم توزیع کارآمد که بتواند فرایندهای 
توزیع را به موقع و اصولی پرداخت کنند رنج می برند. عامل سوم 
هم تحریم است که به بیماران فشار می آورد. تأخیرهای ناشی 
از تحریم مبادلات بانکی هم عملا سلامت بیماران خاص را به 

مخاطره می اندازد. 

آرمان ملی: قطع اینترنت در ایران، محدودیت ها و سرعت 
بسیار کند آن در کنار فیلترشدن تقریبا تمامی فیلترشکن ها 
دردسرهای زیادی برای کسب وکارهای اینترنتی)به ویژه با 
فیلترشدن اینستاگرام و واتساپ( برای صاحبان این کسب 
و کارها به وجود آورد. فیلتر شدن تلگرام و برخی سایت ها و 
پایگاه های خبری پیش از این وجود داشته است. اما دور جدید 
محدودیت های بیشتر و فیلتر اینستاگرام و واتساپ از ۲۵ 
شهریور ماه سالجاری آغاز شد یعنی درست همزمان با شدت 
گرفتن اعتراضات که اینبار به دلیل فوت مهسا امینی، دختر 
جوان اهل سقز اتفاق افتاد. بر اساس آخرین اخبار و اطلاعات، 
ضرر و زیانی که در این یک ماه اخیر، طبق بررسی های صورت 
گرفته، ۳۵ هزار میلیارد تومان به اقتصاد حوزه فناوری اطلاعات 
و ۴۵هزار میلیارد تومان به کسب وکار های سایر حوزه ها 
خسارت وارد شده است.  بر اساس گفته های رئیس کمیسیون 
اقتصاد نوآوری و تحول دیجیتال اتاق تهران، در کنار این ضرر 
۸۰ هزار میلیارد تومانی کسب وکارها، نگرانی جدی درباره 
افزایش تعدیل نیروی متخصص در بنگاه های اقتصادی وجود 
دارد که به اعتقاد فرزین فردیس، به اخلال در اقتصاد دیجیتال 
منجر خواهد شد. چندی پیش، مسعود خوانساری، رئیس اتاق 
تهران درباره مشکلاتی که این روزها کسب وکارهای دیجیتال 
با آن روبه رو شده اند، گفت: »بین ۵۰۰ تا ۷۰۰ هزار کسب وکار 
دیجیتالی که در پلتفرم های اینترنتی فعالیت  می کنند در کشور 
وجود دارد که باتوجه به محدودیت هایی که ایجاد شده همگی 
در معرض خطر قرار گرفته اند؛ کسب وکارهایی که اشتغال های 
بالایی را هم به همراه دارند. در این کسب وکارها عمدتاً جوانان 
و اقشار ضعیف روستایی و شهری فعالیت  می کنند و هرقدر 
که این محدودیت ها بیشتر ادامه پیدا کند، حتماً ضربه 
شدیدتری به اقتصاد و کسب وکار جوانان کشور وارد خواهد 
شد.«اما در کنار این آمار و ارقام اگر از نزدیک با افرادی که 
به کسب و کارهای اینترنتی مشغول بوده اند صحبت کنید، 
متوجه نارضایتی آن ها و تایید ضرر و زیان قابل توجه به کسب 
و کارشان خواهید شد. با این حال و در کمال ناباوری، معاون 
وزیر صنعت، روز گذشته با بیان اینکه عده ای آمار های غلط از 
میزان کسب وکار های تعطیل شده می دهند، اعلام کرده که 
سهم اینستاگرام از کسب وکار های اینترنتی کمتر از ۳ درصد 
است! این در حالی است که فرزین فردیس، رئیس کمیسیون 
اقتصاد نوآوری و تحول دیجیتال اتاق تهران از ریزش ۵۰ تا ۷۰ 
درصدی تراکنش های پرداخت یارها طی یک ماه اخیر خبر داده 
که طی این مدت هزاران فروشگاه اینستاگرامی در کشور که تا 
یک میلیون نفر به طور مستقیم و تا هشت میلیون نفر به طور 
غیرمستقیم از آن ها درآمدزایی داشتند و ارتزاق می کردند، 

بسته شده است. 
    معاون وزیر چه می گوید؟

علیرضا شاه میرزایی، گفته: متأسفانه عدّه ای آمار های غلط 
از میزان کسب وکار های تعطیل شده می دهند که هیچ پایه و 
اساسی ندارد و از سوی دیگر، عده ای نیز ساده انگاری می کنند و 
راه حل های سطحی می دهند که هر دو طرف غلط است. معاون 
وزارت صمت، اظهار کرده: »تجارت الکترونیکی« و کسب و 
کار مجازی در کشور، حداقل ۱۳۰۰ هزار میلیارد تومان در 
سال فروش دارد و صد ها زیرشاخه دارد و کسب وکار هایی 
که در اینستاگرام بودند، کمتر از ۳ درصد این عدد بودند. از 
کسانی که براساس برخی از فرضیات، سریعاً آمار بیکاری و 
تعطیلی کسب وکار ها را اعلام کردند، سؤال کردیم که با چه 
مبنایی به این آمار ها رسیدید و آن ها هیچ پاسخی نداشتند. 
شاه میرزایی ضمن انتقاد از ساده انگاری و پاک کردن صورت 
مسأله گفته: عده ای سعی می کنند مسأله را کوچک کنند و 
بگویند هیچ مشکلی وجود ندارد. درحالی که مشکل وجود دارد 
و مشکل پیچیده ای هم هست و با راه حل های ساده نمی توانیم 
کسب وکار ها را به سمت پلتفرم های داخلی بکشانیم. معاون 
تجارت و خدمات وزیر صمت، ضمن برشمردن برخی از 
کمبود ها و مشکلات گفته: اگر می خواهیم پلتفرم های داخلی، 
پذیرای کسب وکار باشند، باید کمبود های فنی آن ها رفع شود و 
از نظر جذابیت فرهنگی و اجتماعی هم ارتقا یابند. شاه میرزایی 
ضمن اشاره به یکپارچگی »صنایع فرهنگی« با »تجارت 
الکترونیکی« گفته: اینکه برخی فکر می کنند کسب وکار ها به 
دلیل موانع تجاری، از پلتفرم های داخلی استقبال نمی  کنند 
غلط است؛ چرا که ابتدا باید چهره  ها و تولیدکنندگان محتوای 
فرهنگی از این پلتفرم ها استقبال کنند و جمعیت جذب شود تا 
کسب وکار ها هم به این پلتفرم ها جذب شوند. معاون وزیرصمت 
گفته: برخی فکر می کنند کسب وکار ها پشت در صف کشیده اند 
و می خواهند سرمایه گذاری کنند و هیچ مشکلی نمانده جز 
»مجوز.« این افراد دچار دو نوع توهم هستند: یک توهم 
اینکه تمام مشکلات حل شده است و دومین توهم اینکه 
مشکلی به نام »مجوز« وجود دارد. درحالی که اساساً مشکل 
مجوز ماه هاست که حل شده است. وقتی در ده دقیقه و در 
نیمه های شب شما می توانید »اینماد« بگیرید و به درگاه 
بانکی برسید، چرا همچنان عده ای آدرس غلط می دهند و 
فرافکنی می کنند؟شاه میرزایی ضمن اشاره به اینکه بیش از 
دوسوم فعالیت های تجارت الکترونیکی و کسب وکار مجازی، 
اساساً ثبت  محور هستند و نیاز به مجوز ندارند گفت: مجوزدهی 
مابقی هم کاملاً الکترونیکی و بدون اعمال سلیقه شخصی انجام 
می شود و اگر کسی معطل می  شود به خاطر این است که برخی 

دستگاه ها مسئولیت خود را به درستی انجام نمی  دهند. مثلًا 
برای پاسخ به استعلام مالیاتی، مهلت دو هفته  ای وجود دارد 
ولی گاهی در روز پایانی این مهلت، بدون دلیل فقط اعلام رد 
می  شود. معاون تجارت و خدمات وزارت صمت با اشاره به آمار 
حدود ۲۰۰ اینماد در روز در ۶ ماه گذشته گفته: اگر مشکل 
در شروع فعالیت بود، روزانه ۲۰۰ اینماد صادر نمی  شد. اگر 
مشکل در زنجیره تجارت و خدمات بود، به عدد ۱۳۰۰همت 
فروش سالانه در این حوزه نمی رسیدیم که حدود ۱۷درصد کل 
فروش خُرد کشور است. اگر این حجم فعالیت را عده  ای درست 
تصور کنند، متوجه می  شوند که مسائل تجارت الکترونیکی 
به سادگی که آن ها می  فهمند نیست. شاه میرزایی در پایان 
ضمن تقدیر از فعالان تجارت الکترونیکی کشور گفته: ده ها 
هزار کسب و کار کوچک و بزرگ در این حوزه در کشور فعالیت 
می کنند و در شرایط سخت نظیر کرونا و هر زمان که کشور به 
آن ها نیاز داشته به یاری مردم شتافته اند؛ بنابراین نباید فضا 
را طوری ترسیم کنیم که از اهمیت این بخش غفلت شود و 
یا مسائل آن ها را به چند مسأله جزئی تقلیل دهیم.  معاون 
وزیرصمت در مراسم روز ملی تجارت الکترونیکی اعلام 
کرده: متأسفانه شاهد آمار های غلط و همچنین آدرس های 
غلط و حرف  های غیرمنطقی در حوزه تجارت الکترونیکی و 

کسب وکار های مجازی هستیم. 
   حجت الاسلام حسین طائب به جای وزیر ارتباطات 

آمار داد
اما مسئولان تقریبا در همه موارد، کاربران استفاده از 
اینستاگرام و واتس آپ را به استفاده از اپلیکیشین های 
داخلی سوق می دهند و درحالی که وزارت ارتباطات در 
یک ماه گذشته حتی یکبار درباره آمار میزان نرخ افزایش 
استفاده از اپلیکیشن های ایرانی سخن نگفته، مشاور فرمانده 
سپاه پاسداران از افزایش ظرفیت ۵ برابری کوچ کاربران به 
اپلیکیشن های ایرانی سخن گفته است.  به گزارش خبرآنلاین، 
در سکوت وزارت ارتباطات در زمینه آماردهی، میزان هر 
ساعت فیلترینگ و محدودیت اینترنت بین الملل ۱.۵ میلیون 
دلار اعلام شد و داده کاوان ایرانی چون ابر دراک دیتاهای 
دقیقی از الگوی مصرف اینترنت در ایران ارائه کردند که 
نشان می داد با ملی شدن اینترنت حجم استفاده از پهنای 
باند اینترنت کشور به شدت کاهش پیدا می کند و با برطرف 
شدن محدودیت ها استفاده از اینترنت به میزان الگوی نرمال 
مصرف کشور می رسد.  در همین زمان بر اساس سرچ گوگل و 
مقالات نشریات بین المللی جست و جوی ایرانی ها برای دانلود 
فیلترشکن ها رشد ۳۰۰ درصدی داشت و تلگرام هم به رغم 
تمام محدودیت ها با کمک گیری از فعال سازی پروکسی و 
دور زدن زیرساخت های شبکه ملی ارتباطات باری دیگر تعداد 
کاربران آنلاینش از مرز ۴۵ میلیون نفر گذشتند.  در برابر تمام 
این آمارها اما تنها باری که یکی از مسئولان وزارت ارتباطات 
در این باره جزئیاتی گفت، اعلام خبر افزایش رجوع به پلتفرم ها 
بود که خرامید مدیر ارتباطات وزارت ارتباطات چهارشنبه 
گذشته در یک مکالمه نیمه رسمی بدون اعلام جزئیات به 
خبرآنلاین داشت.  در این سکوت خبری از سوی مرجع رسمی 
ارائه اطلاعات اما حجت الاسلام حسین طائب مشاور فرمانده 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در حاشیه سخنرانی خود در 
جمع طلاب خوزستانی با محور بصیرت و روشنگری درباره 
حوادث اخیر گفت: »استفاده از پهنای باند در زمان واتساپ 
مشخص بود. الان ظرفیت کوچ پیام رسان های داخلی پنج برابر 
افزایش یافته و خیلی کمتر به سمت فیلترشکن می روند، اما 
در کل اگر بتوان ظرفیت های لازم را در پیام رسان های داخلی 
ایجاد کرد، استقبال مردم بیشتر خواهد بود.« او برای نخستین 
بار عدد افزایش ۵ برابری را اعلام کرده است. آماری که حالا 
دیگر وزارت ارتباطات باید با جزئیات بیشتر درباره اش سخن 
بگوید و اعلام کند با این میزان افزایش آیا پلتفرم های داخلی 
سهم عمده بازار انتقال پیام در شبکه های اجتماعی را به دست 

می آورند؟
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فــــرارو

کارگران را   از »ترمیم مزد« کنار زدند
در نظر بگیریم که »طرح ساماندهی استخدام 
کارکنان دولت« که دو سال است در مجلس 
معطل مانده بیش از یک ماه است از کمیسیون 
اجتماعی بیرون آمده و در لیست طرح در صحن 
مجلس قرار دارد؛ اما علیرغم اینکه سرنوشت 
هزاران کارگر متخصص کشور به تصویب این 
طرح بستگی دارد همچنان در صف قرار گرفته 
و به صحن نمی آید! در نظر بگیریم که هفت 
ماه از ابتدای سال گذشته و هنوز یک جلسه 
رسمی شورای عالی کار برای بررسی راهکارهای 
ترمیم مزد و بهبود قدرت خرید کارگران برگزار 
نمی شود؛ اما در کمتر از یک ماه لوایحی را که 
بخواهند تصویب می کنند و در کمتر از یک روز، 
در یک قیام و قعود چند ثانیه ای، سقف حقوق 
نجومی بگیران را برمی دارند؛ آیا این نمایندگان 
مجلس فکر نمی کنند که بیش از ۴۰ میلیون نفر از 
جمعیت کشور که متعلق به طبقه کارگر هستند با 
حقوق های زیر خط فقر چطور باید زندگی کنند؛ 
چطور باید اجاره خانه بدهند وقتی متوسط 
دریافتی شان ۸ میلیون تومان هم نیست؛ فرزندان 
کارگران چطور باید مدرسه بروند و آموزش ببینند 
و اگر کسی در خانه  یک کارگر کم درآمد مریض 
شد، چه کسی خرج دوا و درمان او را می دهد، مگر 
قرار نبود کاری بکنند که یک خانواده ای که بیمار 
دارد، جز رنج بیمارداری هیچ رنج دیگری نداشته 
باشد؟سیداحمد حسینی )بازنشسته کارگری 
اهواز( در این ارتباط می گوید: در زمان تنظیم 
بودجه می آیند افزایش حقوق کارمندان شاغل و 
بازنشسته را ۱۰ درصد در نظر می گیرند که به این 
بهانه در جلسات شورای عالی کار مقابل افزایش 
قانونی مزد کارگران ایستادگی کنند اما بعد در 
میانه سال حقوق زیرمجموعه های خودشان را 
با لایحه و بند و تبصره افزایش می دهند! به گفته 
وی، مساله بعدی، سرعت تصمیم گیری است: 
»برای خودشان به سرعت قانون مصوب می کنند؛ 
همین لایحه متناسب سازی از روزی که در 
مجلس مطرح شد تا زمان تصویب به یک ماه هم 
نکشید! اما ما بازنشستگان کارگری برای دریافت 
حقوق قانونی خودمان باید ماه ها در انتظار بمانیم 
و نکته اینجاست که همیشه درصدهای افزایش 
حقوق را مثل پتک بر سر کارگران می کوبند و 
تعمداً در قیاس، میزان واقعی دریافتی ها را نادیده 
می گیرند.«دقیقاً همین قیاس مع الفارق است که 
توجیه گر افزایش حقوق دولتی ها شده و کارگران 
را کنار زده؛ یک نمونه از این دست توجیهات: 
میرکاظمی، رییس سازمان برنامه و بودجه درباب 
ضرورت بازنگری جدی در متناسب سازی حقوق 
کارکنان دولت و بازنشستگان کشوری و لشکری 
این لایحه گفته است با توجه به اتفاقاتی که پس 
از تصویب بودجه در افزایش قیمت های جهانی 
و جنگ اکراین و روسیه رخ داد و همچنین 
افزایش ۵۷ درصدی حقوق کارگران در شورای 
عالی کار، نیازمند این شدیم که یک بازنگری 
جدی در متناسب سازی حقوق کارکنان دولت 
و بازنشستگان کشوری و لشکری انجام دهیم.

میرکاظمی درباره میزان افزایش حقوق، گفت: 
حقوق شاغلان یک میلیون تومان و حقوق 
بازنشستگان نیز ۹۰۰ هزار تومان افزایش می یابد، 
برای عائله مندی ۲۰۰ هزار تومان و برای هر فرزند 
۱۰۰ هزار تومان به حقوق اضافه خواهد شد. 
البته موضوعی تحت عنوان پرداخت بیشتر از 
۹۰۰ هزار تومان به بازنشستگان مطرح است که 

جمع بندی شد.

هشدار مدیریت بحران نسبت به وزش 
بادهای شدید لحظه ای در تهران

مدیرکل مدیریت بحران استان تهران نسبت 
به وزش بادهای شدید لحظه ای در این استان 
هشدار داد. حامد یزدی مهر با اشاره به هشدار 
زرد هواشناسی برای تهران گفت: بر اساس 
پیش بینی های انجام شده از سوی سازمان 
هواشناسی احتمال وزش بادهای لحظه ای 
شدید در استان تهران از روز ۳۰ مهرماه تا 
سوم آبان ماه وجود دارد. همچنین در مناطق 
جنوب و غرب استان تهران نیز شاهد خیزش 
گرد و خاک و کاهش کیفیت هوا خواهیم بود. 
او اضافه کرد: در همین راستا نیز تمهیدات 
لازم در این خصوص اتخاذ شده و دستگاه های 
امدادی و خدماتی از آمادگی لازم در این 
خصوص برخوردارند. لازم است مردم نیز به 
توصیه ها و هشدارها توجه کافی را داشته باشند. 
مدیرکل مدیریت بحران استان تهران از احتمال 
بارش باران، رگبار رعد و برق، وزش باد شدید 
موقتی، مه و کاهش دید در مناطق شمالی و 
غربی این استان به ویژه در ارتفاعات خبر داد 
و گفت: احتمال آب گرفتگی معابر، سیلابی 
شدن مسیل ها و بعضی رودخانه ها، پدیده مه و 
کاهش دید و امکان آسیب به بخش های مختلف 
کشاورزی از مخاطرات اصلی در روزهای مذکور 
وجود دارد. یزدی مهر با بیان اینکه اثر مخاطره 
فوق خسارت احتمالی به بخش کشاورزی است، 
اضافه کرد: کاهش غذادهی استخرهای پرورشی 
به نصف نرمال با توجه به ابری بودن و بارندگی، 
عدم آبیاری مزارع سویا و پنبه به دلیل وقوع 
بارندگی، زهکشی و پاکسازی مسیر آبیاری 
باغات و مزارع با توجه به بارش های احتمالی از 
مواردی است، که رعایت آن ها توسط کشاورزان 
می تواند، در کاهش خسارات احتمالی مؤثر 
باشد. او گفت: عدم استفاده از آب باران برای 
دام ها، جلوگیری از ورود آب گل آلود به استخرها 
با توجه به حجم بالای روان آب و سیلابی شدن 
رودخانه ها، تنظیم دریچه های ورودی و خروجی 

آب استخرها نیز مورد تاکید است. 

نگــــره

خبــــر

روی خط آرمان ملی

وزیر صمت گفته سهم اینستاگرام از کسب وکار های اینترنتی کمتر از ۳ درصد است! 

 وزارت صمت      هم کسب و کارهای اینترنتی را انکار کرد!
  بر اساس آمار، قطع شدن های اخیر اینترنت ۸۰ هزار میلیارد تومان به کسب وکار ها خسارت زده است

آرمان ملی: در حالی که رئیس کمیسیون بهداشت مجلس، 
گفته در ۳۰ استان کشور با کمبود سرم و دارو روبه رو هستیم، 
وزارت بهداشت اعلام کرده که ماهانه ۲.۵ میلیون عدد سرم به 
کشور وارد می شود. سجاد اسماعیلی، مشاور رئیس سازمان 
غذا و دارو، با بیان این که کمبود سرم در هفته جاری به حداقل 
رسیده است؛ اظهار کرد: تأمین سرم های تزریقی هم از طریق 
واردات و هم از راه تولید داخل در حال انجام است. او گفت: در 
هر هفته بین ۵۰۰ تا ۶۰۰ هزار عدد سرم فقط از طریق واردات 
تأمین می شود و بنابراین ماهانه نزدیک به ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار 
عدد سرم وارد می شود. اگرچه کمبود سرم در کشور نسبت به 
هفته های قبل تا حدی رفع شده، اما برخی بیماران همچنان از 
توزیع قطره چکانی و کمیاب شدن سرم در برخی شهرستان های 
کشور خبر می دهند؛ همچنین حسینعلی شهریاری، رئیس 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی  در نامه ای 
به رئیس جمهور خواستار رفع مشکل کمبود اقلام دارویی 

همچون آنتی بیوتیک ها و سرم تزریقی شد. 
   چه کسی باید پاسخگوی باشد؟

حسینعلی شهریاری، رئیس کمیسیون بهداشت مجلس با 
انتقاد از نبود عزم و اراده جدی برای رفع مشکل کمبود دارو 
تأکید کرده که در حال حاضر کودکان و افراد مسن در معرض 
آنفلوآنزا و سرماخوردگی قرار دارند و این بیماری ها در حال 
افزایش است اما با کمبود سرم و آنتی بیوتیک به ویژه برای 
کودکان در ۳۰ استان کشور روبه رو هستیم. او با انتقاد از اینکه 
کمبودهای دارویی همچنان ادامه دارد و رفع نشده است، گفته: 
بارها در جلسات ستاد مبارزه با کرونا این موضوع را مطرح و 
یادآوری کردم اما به رغم تمامی پیگیری ها و برگزاری جلسات 
توسط کمیسیون بهداشت و اینجانب در اغلب استان ها با 
کمبود جدی دارو مواجه هستیم. نماینده مردم زاهدان در 
مجلس یازدهم با انتقاد از تداوم کمبود سرم در کشور، قوانین 

بانکی و گمرکی، شرکت های بیمه ای، کمبود مواد اولیه، طلب 
شرکت های تولید دارو افزایش هزینه حمل و نقل و تعرفه های 
بازرگانی را از جمله دلایل مؤثر کمبودهای دارویی و سرم 
برشمرده. شهریاری با بیان اینکه ۶۰ تا ۷۰ درصد تولید داروی 
کشور در اختیار شرکت ها و بنگاه های شبه دولتی است، تصریح 
کرده: نمایندگان مجلس تحت فشارهای شدید قرار دارند و 
مردم برای کمبودهای دارویی به ما مراجعه می کنند و وظیفه 
ما هم پیگیری و تذکر و اعلام خطر است زیرا مجلس به تنهایی 
تصمیم گیرنده نیست. رئیس کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس یادآور شده: رئیس جمهور بارها خطاب به مسئولان 
مربوطه تأکید کردند که قیمت دارو نباید افزایش یابد و 
کمبودهای دارویی و سرم باید رفع شود اما متأسفانه تاکنون در 
این رابطه اقدامی انجام نشده  است؛ مردم با کمبود دارو مواجه 

هستند چه کسی باید پاسخگوی آنها باشد. 
   با دستورهای کاغذی این مشکل حل نمی شود

این نماینده مجلس با انتقاد از اینکه عزم و اراده جدی برای 
رفع کمبودهای دارویی وجود ندارد گفته: با دستورهای کاغذی 
این مشکل حل نمی شود و اگر در این  رابطه تدبیر و فکر عاجلی 
نشود افزایش نارضایتی ها را به  دنبال دارد و مشکل کمبود دارو 
نباید به مشکلات فعلی کشور افزوده شود. او که دبیرکل مجمع 
خیرین سلامت کشور هم هست، افزوده: متأسفانه خانواده 
شهدا و جانبازان نیز به  علت بدهی های بنیاد شهید به بیمه دی 
با مشکل تامین دارو مواجه هستند در حالی  که مجلس برای 
این مهم بودجه پیش بینی کرده  است و به  نظر می رسد گوش 
شنوایی برای شنیدن این مشکلات وجود ندارد؛ درست است 
علت بخشی از مشکلات کشور دشمن خارجی است اما نباید 
چشممان را بر واقعیت ها ببندیم و اقدامی برای رفع مشکلات 
انجام ندهیم. او با تاکید بر اینکه برای مسائل دارو و درمان کشور 
باید قرارگاه عملیاتی تشکیل شود و نباید جزیره ای عمل کرد، 

تصریح کرده: در تابستان و بهار سالجاری در مورد کمبود دارو 
تذکر دادیم و تأکید کردیم که نباید اجازه داد این کمبودها به 
فصول پاییز و زمستان برسد اما متأسفانه توجهی نشد البته 
وزارت بهداشت هم به  تنهایی قادر به حل مشکل کمبود دارو 
نیست و دولت، بانک مرکزی، گمرک و مجلس باید همکاری و 
تعامل مناسبی داشته باشند؛ انتظار می رود رئیس جمهور هرچه 
سریع تر دستور تشکیل قرارگاه را بدهد تا مشکلات حوزه دارو 

و درمان برطرف شود. 
   ماهی 2.5 میلیون عدد سرم به کشور وارد می شود

از سوی دیگر، سجاد اسماعیلی، مشاور رئیس سازمان غذا 
و دارو، با بیان اینکه کمبود سرم در هفته جاری به حداقل 
رسیده است؛ اظهار کرد: تأمین سرم های تزریقی هم از طریق 
واردات و هم از راه تولید داخل در حال انجام است. او افزوده: 
در هر هفته بین ۵۰۰ تا ۶۰۰ هزار عدد سرم فقط از طریق 
واردات تأمین می شود و بنابراین ماهانه نزدیک به ۲ میلیون 
و ۵۰۰ هزار عدد سرم وارد می شود. او ادامه داده: ماهانه بین 
۱۵ تا ۱۶ میلیون عدد سرم نیز از طریق تولید داخل تأمین 
می شود و در مجموع ماهانه حدود ۱۷ تا ۱۸ میلیون عدد 
سرم در کشور تأمین می شود که این آمار ۴۰ درصد بیشتر از 
سال گذشته است!اسماعیلی در این باره که چرا توزیع سرم در 
برخی نقاط کشور محدود است، بیان کرده: برنامه ریزی ها برای 
تأمین سرم انجام شده و جلسات متعددی با معاونت های غذا 
و دارو برگزار شده تا توزیع سرم به صورت عادلانه و مبتنی بر 
الگوی تجویز و مصرف باشد. مشاور رئیس سازمان غذا و دارو 
تصریح کرده: مسئولیت اصلی نظارت بر الگوی تجویز داروها، با 
معاونت درمان وزارت بهداشت است و سازمان غذا و دارو طبق 
اطلاعاتی که از مصرف و تجویز دارو ها رسیده، با معاونت درمان 
رایزنی کرده تا این معاونت، نظارت بر پروتکل های تجویز دارو 

را جدی بگیرد. 

نگاهی به اظهارات مسئولان در خصوص کمبود سرم در کشور

در 30 استان کشور با کمبود سرم و دارو روبه رو هستیم

کمک به مدارس
لطفا نسبت به دریافت پول توسط مدارس دولتی در تهران 
رسیدگی کنید. سه دانش آموز دارم برای هر کدام اگر بخواهند 
مبلغ چهارصد هزار تومان کمک به مدرسه دریافت کنند چطور 
می توانم گذران زندگی کنم از مسئولان آموزش و پرورش 

درخواست رسیدگی به این امر را دارم. 
حسنی از تهران

وضعیت آسفالت اتوبان
وضعیت آسفالت اتوبان اصفهان-کاشان-قم بسیار نامطلوب 
شده است که سبب بروز حوادث رانندگی می شود. این در 
حالی است که در کل مسیر اتوبان عوارضی هم از هر ماشین 
اخذ می شود. هر سال هم فقط مسئولان قول درست کردن 
اتوبان را تا آخر سال می دهند. لطفا هر چه سریع تر این اتوبان 

را آسفالت کنید. 
یک شهروند از کاشان

پاداش پایان خدمت
کارمند بیمارستان بودم که سال گذشته بازنشسته شدم. 
یک سالي از این موضوع گذشته است ولی هنوز پاداش پایان 
خدمت را پرداخت نکردند. از مسئولان تقاضا داریم که فکری 

به حال ما کنند. 
یک شهروند از تهران 


